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Protokół Nr 15 
z posiedzenia piętnastej sesji Rady Miejskiej w Więcborku, odbytej w dniu 26.01.2012r. 
 
 
Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku. 
 
Obecność według załączonej listy obecności. 
 
W sesji na 15 radnych udział wzięło 15 radnych , czyli quorum wymagane do podejmowania 
prawomocnych uchwał zgodnie z art. 14 ustawy o samorządzie gminnym / jedn.tekst Dz.U. 
Nr 142 poz. 1591 z późn. zm. / 
 
Spoza Rady w posiedzeniu uczestniczyli: 
 
1. Burmistrz Więcborka     - Paweł Toczko 
2. Zastępca Burmistrza Więcborka    - Iwona Sikorska 
3. Sekretarz Gminy       - Renata Jesionowska – Zawieja 
4. Skarbnik Gminy      - Władysław Rembelski 
5. Wicestarosta Powiatu     - Henryk Pawlina 
6. Radca Prawny UM      - Krzysztof Hoffman 
7. Dyrektor Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej 
    w Więcborku      - Maria Kołata 
8. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury  
   w Więcborku      - Joanna Soja – Tońska 
9. Kierownik Działu Pomocy Środowiskowej 
    i Instytucjonalnej MGOPS w Więcborku   - Izabela Szmaglińska. 
10. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 
    i Dróg       - Tomasz Fifielski 
11. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania  
      Przestrzennego i Gospodarki Nieruchomościami - Michał Bąk 
12. Dyrektora Szkoły Podstawowej w Więcborku/  
      Radna Rady Powiatu     - Iwona Bonecka 
13. Radny Rady Powiatu     - Andrzej Chatłas 
14. Redaktor „Krajeńskich Zeszytów Historycznych” - Leszek Skaza 
 
W Części spotkania uczestniczył Radny Sejmiku Województwa Kujawsko – 
Pomorskiego p. Marek Witkowski. 
 
Obradom przewodniczył p. Józef Kujawiak – Przewodniczący Rady Miejskiej  
w Więcborku. 
 
 
Porządek obrad przewidywał: 
 
1. Otwarcie. 
2. Stwierdzenie quorum. 
3. Przyjęcie protokółu z XIV sesji RM. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych  

w okresie między sesjami. 
5. Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 



2 
 

6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Informacja Dyrektora Miejsko-Gminnego Ośrodka kultury w Więcborku dotycząca 

realizacji zadań w roku 2011 z wyszczególnieniem strony organizacyjnej, finansowej  
i gospodarczej oraz zadań planowanych na 2012 rok. 

- Dyskusja. 
8. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Miejskiej z realizacji planu pracy Rady  

na 2011 rok. 
9. Sprawozdanie Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej z realizacji planu pracy Komisji za 

2011 rok. 
10. Sprawozdania Przewodniczących stałych Komisji RM z realizacji planów pracy za 2011 

rok. 
11. Przyjęcie uchwały w sprawie uchwalenia statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku. 
12. Przyjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na realizację w 2012 i 2013 roku przez 

Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Więcborku projektu systemowego  
w ramach Programu Operacyjnego kapitał Ludzki – Priorytet VII „Promocja Integracji 
Społecznej, Działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji, Poddziałanie 
7.1.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki pomocy społecznej”. 

13. Przyjęcie uchwały w sprawie ustalenia zasad i warunków korzystania z przystanków 
komun akcyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Więcbork. 

14. Przyjecie uchwały w sprawie ustanowienia pomników przyrody. 
15. Przyjecie uchwały w sprawie ustanowienia pomników przyrody. 
16. Przyjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego. 
17. Przyjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej  

w Runowie Krajeńskim. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej  

w Więcborku. 
19. Przyjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały dotyczącej opłaty targowej. 
20. Przyjecie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2012. 
21. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
22. Wolne wnioski i informacje. 
23. Zakończenie. 
 

 
Ad. 3   Przewodniczący RM Józef Kujawiak poinformował, że protokół z XIV sesji został 
napisany, osobiście go  przeczytał i podpisał nie wnosząc zmian. Do dnia sesji nie zgłoszono 
konieczności naniesienia poprawek. Zapytał, czy ewentualnie ktoś z radnych w chwili 
obecnej ma jakieś uwagi. Takowych nie zgłoszono, więc poddano protokół pod głosowanie. 
 

Protokół przyj ęto jednogłośnie 
 
 
Ad. 4 Informacja Przewodniczącego RM o poczynaniach w okresie miedzy sesjami. 
 
29.12.2011r. – udział w posiedzeniu Rady nadzorczej Zakładu Gospodarki Komunalnej  
w Więcborku. 
30.12.2011r. – zapoznanie się z zakresem prac inwestycyjnych wykonywanych przez grupę 
remontową przy Urzędzie Miejskim. 
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11.01.2012r. – udział w spotkaniu zorganizowanym przez Burmistrza Więcborka  
z dyrektorami szkół samorządowych gminy Więcbork. 
19.01.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Statutowej Rady Miejskiej w Więcborku. 
20.01.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury 
Gminnej, Porządku Publicznego oraz Inwentaryzacji i Handlu Rady Miejskiej w Więcborku. 
21.01.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym ochotniczej Straży Pożarnej w Lubczy. 
23.01.2012r. – wyjazd do Torunia na spotkanie z Wicemarszałkiem Sejmiku Wojewódzkiego. 
Celem wizyty było omówienie kwestii finansowych dotyczących inwestycji gminnych. 
24.01.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Oświaty Rady Miejskiej w Więcborku. 
25.01.2012r. – udział w spotkaniu zorganizowanym przez Burmistrza Więcborka w składzie: 
burmistrz Więcborka, Zastępca Burmistrza Więcborka, Zarząd Klubu Sportowego „SOKÓŁ”, 
Przewodniczący RM. Celem spotkania było zapoznanie zebranych ze stanowiskiem 
Burmistrza Więcborka w kwestii dotyczącej możliwości korzystania z obiektów sportowych 
gminy przez poszczególne kluby i organizacje sportowe z terenu gminy Więcbork. Na 
spotkaniu nie pojawili się przedstawiciele Klubu Sportowego „GROM” Więcbork. 
W tym dniu Przewodniczący RM uczestniczył również w posiedzeniu Komisji Zdrowia  
i Opieki Społecznej o raz Komisji Budżetu i Finansów rady Miejskiej w Więcborku. 
 
Ponadto w przedmiotowym okresie przewodniczący RM współdziałał w załatwianiu 
wszelkich spraw w biurze Rady Miejskiej. 
 
 
Ad. 5 Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami.  
 
3.01.2012r. – wyjazd do Tucholi na spotkanie w sprawie Sadu rejonowego tj. w kwestii 
likwidacji tego sądu i przeniesienia Wydziału Ksiąg Wieczystych z Sępólna Krajeńskiego.  
11.01.2012r. – spotkanie z dyrektorami szkół samorządowych z terenu gminy Więcbork.  
15.01.2012r. – udział w jubileuszu 60-lecia pożycia małżeńskiego Państwa Betańskich. 
20.01.2012r. – udział w spotkaniu zorganizowanym przez MGOPS Więcbork, które 
poświęcone było poszerzeniu oferty dla seniorów oraz w posiedzeniu Komisji Rolnictwa /…/ 
rady Miejskiej w Więcborku. 
21.01.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym OSP Lubcza. 
23.01.2012r. – spotkanie z Wicemarszałkiem Województwa w Urzędzie Marszałkowskim  
w Toruniu dotyczące środków zewnętrznych. 
25.01.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Zdrowia i Opieki Społecznej oraz w posiedzeniu 
Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w Więcborku. 
 
Radny Waldemar Kuszewski poprosił, by Burmistrz rozszerzył nieco punkt swoich działań 
dotyczący wizyty w Urzędzie Marszałkowskim w Toruniu i podał więcej informacji odnośnie 
środków, jakie gmina może pozyskać na inwestycje. 
 
Burmistrz Wi ęcborka rozpoczął od przypomnienia, że Urząd Marszałkowski nie wywiązał 
się wobec samorządów ze wszystkich ubiegłorocznych zobowiązań stąd też wyjazd miał dać 
odpowiedź jak działać i czego unikać, aby realizować założenia budżetu i środki zewnętrzne 
pozyskać jak najszybciej. Dowiedziano się między innymi, że w Urzędzie Marszałkowskim 
powstała dodatkowa komórka, która będzie sprawdzała napływające wnioski już na etapie 
przetargu. Chodzi o to, by już na wstępie wychwycić nieprawidłowości i braki, które 
dotychczas dopiero w dalszym etapie postępowania były powodem dokonywania wielu 
wyjaśnień, poprawek i aneksów. Teraz już na etapie przygotowania do przetargu będą 
wprowadzane pierwsze uwagi ze strony Urzędu Marszałkowskiego, co ma przyspieszyć 



4 
 

kolejne etapy postępowania wnioskowego, a tym samym skrócić drogę oczekiwania na 
przyznanie i wypłatę środków. 
 
 
Ad. 6 Interpelacje i zapytania radnych. 
 

1. Radny Marian Kielich zwrócił uwagę na fakt, że w budżecie na 2012 rok nie ujęto żadnych 
inwestycji na ulicy Brzozowej i Lipowej w Więcborku. We wskazanej lokalizacji od 30 lat 
brak jest chodnika, odwodnienia i utwardzonej nawierzchni jezdnej. Stan taki jest uciążliwy 
dla mieszkańców znajdujących się tam posesji i niewątpliwie należy podjąć w tej sprawie 
jakieś konkretne działania. 
- W imieniu mieszkańców bloku przy ul. Powstańców Wielkopolskich 5 / blok w zasobach 
gminnych / zgłosił problem nieczystości wylewających się w piwnicy budynku. Ponadto przy 
posesji brak chodnika i utwardzonej drogi dojazdowej / stan techniczny obecnej nawierzchni 
jest fatalny./. W bloku pojawiła się wilgoć. Budynki należące do Spółdzielni Mieszkaniowej 
już są w trakcie termomodernizacji ten jeden takowa nie będzie objęty. Można zatem 
przypuszczać, że sytuacja jeszcze się pogorszy. 
- Poddał również w wątpliwość planowane wykonanie przyłącza energetycznego  
i wodociągowego do toru motocrossowego znajdującego się na Osiedlu Plebanka. Pytał, czy 
stać Gminę na wydatek rzędu 36.200,00 zł, kiedy zawody MotoCross odbywają się 
sporadycznie? Jego zdaniem jest to bezsensowny wydatek. Wskazał przy tym na inne bardziej 
naglące potrzeby tj. doprowadzenie prądu do ogródków działkowych na ulicy 
Nowodworskiej, naprawę czterech uszkodzonych słupów oświetleniowych na ul. Powstańców 
Wielkopolskich / od strony Szpitala /, modernizację nawierzchni chodnikowej na  
ul. Dworcowej i dołożenie tam brakujących punktów świetlnych. Chciał przy tym wiedzieć 
jaka jest szansa naprawy ul. Dworcowej uznając ją jako jedna z najgorszych  
w Więcborku. 

2. Radny Jan Antczak wnioskował o naprawę chodnika usytuowanego przy drodze 
wojewódzkiej na wysokości  budynku Nadleśnictwa w Runowie Krajeńskim. Drogą tą 
przemieszczają się dzieci w drodze do szkoły, a uszkodzenie stwarza realne 
niebezpieczeństwo wypadku. 
- Prosił również o umieszczenie bramki uniemożliwiającej wjazd pojazdom na teren boiska 
sportowego w Runowie. 
- Zgłosił potrzebę ustawienia przy świetlicy wiejskiej w Runowie, stojaków na rowery.   

3. Radny Stanisław Posieczek mówił o fatalnym stanie drogi przy ulicy Strażackiej  
i Kwiatowej w Sypniewie, która wymaga prac modernizacyjnych i konieczności usunięcia 
palet z kostką polbrukową utrudniających w tym miejscu komunikację samochodową.  
- Za konieczne uznał również zasypanie dużych wyrw w drodze na odcinku od wiaduktu  
do p. Marka Słomy. Ubytki w znacznym stopniu utrudniają komunikację samochodową. 
- Wniósł także o ustawienie drogowskazu /droga z Zakrzewka przez 12 Apostołów do 
Sypniewa / na rozwidleniu dróg prowadzących do Państwa Tymeckich, Pana Oleksińskiego / 
droga do Zakrzewskiej Osady /. 

4. Radny Andrzej Wenda pytał, cz samorząd Więcborka musi wypłacić nauczycielom 
specjalne wyrównanie w postaci tzw. „czternastki”? Cz samorząd w ciągu ubiegłego roku 
zapewnił im pensje gwarantowane? / bo okazuje się, że wyrównania należą się wszystkim/. 
Radny uważał to za absurdalne, gdyż jeśli nawet dyrektor szkoły odbierze słabemu 
nauczycielowi dodatek motywacyjny, to i tak samorząd musi ta różnicę wypłacić. 
- Wnioskował o odtworzenie wraz z wytyczeniem przez geodetów drogi w miejscowości 
Lubcza, w kierunku posesji p. Fertykowskiego, p. Gołuńskiego. Za mostem droga znajduje się 
bardzo blisko obsuwającego się zbocza przy rzece i w przyszłości może dojść tam do 
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większej katastrofy. W chwili obecnej trasą tą dojeżdża pojazd zapewniający mieszkance 
niezbędne dializy i kierowca zgłasza niebezpieczeństwo, jakie może nastąpić. Zasadne jest 
zatem podjecie kroków przeciwdziałających sytuacji krytycznej. 
- Radny skierował również pytanie do Dyrektora MGOK o fundusze, jakie skierowane 
zostały w roku 2011 na doposażenie Biblioteki, i jakie ewentualnie planuje sie zakupy w roku 
bieżącym. 
-  Interpelował w sprawie przyspieszenia prac nad zmianą zapisów dotyczących 
Krajeńskiego Parku Krajobrazowego, a konkretnie tego dotyczącego odległości od 
zbiorników wodnych , która dopuszcza możliwość stawiania budynków. Radny wie, że 
inicjatywa w tym zakresie została podjęta ale nie będzie ona skutkowała np. w przypadku 
mieszkańców Zakrzewka mieszkających przy jeziorze, którzy nie mają możliwości rozwijania 
działalności poprzez absurdalne zapisy ustawy. Uważał, że należałoby jak najszybciej 
wystąpić do Dyrektora KPK z pismem o wszczęcie niezbędnych prac, które w konsekwencji 
przyspieszą prace nad zmiana przepisów. 

5. Radny Waldemar Kuszewski pytał, czy Gmina Więcbork wypłaciła dodatkowe 
wynagrodzenie roczne tj. tzw. „trzynastki”, ponieważ ta wypłata w miesiącu styczniu da 
wymierne korzyści z uwagi na niższą  jeszcze w tym miesiącu/ składkę ZUS. 
- Prosił również o wyjaśnienie sytuacji budynku przy ul. Kościuszki w Więcborku,  
w którym znajdują się mieszkania chronione. Chodziło m.in. o wytłumaczenie , jak mogło 
dojść do sytuacji, w której Gmina jednostronnie, jako współwłaściciel dysponuje tą 
nieruchomością, kiedy radni podejmując taką uchwałę nie zostali o tym poinformowani. 
- Radny złożył również pisemną interpelację podpisaną przez dziesięciu radnych, w której 
wnioskowano, by różnica we wkładzie własnym Gminy Więcbork – 253.409,82 zł powstała 
pomiędzy ceną kosztorysową Projektu „Zagospodarowania nabrzeża Jeziora 
Więcborskiego” / ogólna wartość 3.006.791,06 zł /, a kwotą uzyskaną w wyniku przetargu – 
2.373.267,96 zł, przeznaczona została na wybudowanie boisk sportowych przy Szkole 
Podstawowej w Więcborku w ramach Programu „Moje Boisko ORLIK 2012”. 

6. Radny Stanisław Piłka ponownie wywołał interpelację dotyczącą głębokich ubytków  
w drodze powiatowej Borzyszkowo – Czarmuń. Co prawda dziury w nawierzchni zostały 
wcześniej zasypane ale wykonano to na tyle nietrwałym materiałem, że problem powrócił. 
- Apelował też o ustawienie tablic informacyjnych przy drogach na terenie sołectwa 
Borzyszkowo z wskazaniem numerów posesji jakie się przy niej znajdują. Ułatwi to nie tylko 
pracę kurierów dostarczających mieszkańcom przesyłki ale również karetkom Pogotowia 
ratunkowego dotarcie do pacjenta. 
 
 
Ad. 7 Informację Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Więcborku dotyczącą realizacji 
zadań w roku 2011 z wyszczególnieniem strony organizacyjnej, finansowej i gospodarczej 
oraz zadań planowanych na 2012 rok przedstawiła Dyrektor jednostki p. Joanna Soja – 
Tońska. 
 
Informacja stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego Protokółu / do wglądu w biurze RM /  

Przewodniczący RM otworzył dyskusję, wyrażając jednocześnie zadowolenie z tego, że 
Dyrektor zaczyna wprowadzać nowe formy działania. Poza tym  na uznanie zasługuje 
również  imponująca liczba złożonych  wniosków na pozyskanie środków zewnętrznych dla 
MGOK. Zapewne nie wszystkie wnioski / 13 wniosków / będą załatwione pozytywnie ale 
jeżeli chociażby trzy z nich przyniosą środki zewnętrzne będzie to dobry wynik. 
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Radny Szymon Grabinski pytał, co dzieje się z kinem MGOK? Czy jest jakaś szansa, by 
ono funkcjonowało i odbywały się w nim seanse filmowe? 

Dyrektor MGOK  stwierdziła, że kino jest przede wszystkim w złym stanie technicznym. 
Brak jest zasilania awaryjnego, które nie pozwala na wyświetlanie filmów. Sala kinowa musi 
być wyposażona w tego typu zasilanie. W przypadku awarii zasilania głównego, włącza się 
zasilanie awaryjne wskazując drogę ewakuacyjną. Na dziś rozważa się więc albo zakup 
akumulatorów, albo czekanie na  modernizację. Innym problemem jest też to, że jest to kino 
analogowe na starych urządzeniach, które nie były modernizowane od 1986 roku. Dylemat 
polega tu na tym, czy pójść bardziej w kino cyfrowe i pozwolić firmom na przyjeżdżanie ze 
swoim sprzętem, czy robić to na starych zasadach i sprzęt modernizować. Wszystkie te 
problemy są obecnie na etapie zbierania informacji w celu wypracowania jak najlepszej 
formy ich rozwikłania. 

Radny Marian Kielich prosił o wyjaśnienie  na czym ma polegać realizacja planowanej  
w sezonie letnim formy : Półkolonie letnie „Rowerem przez Krajnę”. 

Dyrektor MGOK  wyjaśniła, że jest to Projekt, który zakłada objęcie swym działaniem 
wszystkich sołectw gminy Mrocza. Są to zajęcia z dziećmi w czterech grupach tj. punkty 
zbiorcze będą w czterech miejscach / tam gdzie dzieci będą miały najbliżej będą dowożone na 
miejsce zbiorcze / i w tych czterech punktach równocześnie odbywać się będą zajęcia dla 
dzieci. „Rowerem przez Krajnę”, czyli zajęcia z turystyki rowerowej, zajęcia z fotografii, 
zajęcia z filmowcem i zajęcia rekreacyjne. Taki układ pozwoli na zapewnienie 
dwutygodniowych nieodpłatnych zajęć dla dzieci w każdym sołectwie / o ile uda się zdobyć 
na to dofinansowanie z zewnątrz /. Na to zadanie skierowano cztery wnioski do 
wojewódzkiego Funduszu Rozwoju Wsi Polskiej. 

Radny Kazimierz Wilczyński chciał natomiast dowiedzieć się czegoś więcej na temat letniej 
imprezy „Dni Więcborka” tzn. w jakich miejscach i godzinach przewidziano realizację tego 
przedsięwzięcia. 

Dyrektor MGOK powiedziała, że na wykonanie tego punkt planu pracy jednostki 
skierowano również dwa wnioski o dofinansowanie. Pierwszy wydatek tj. „Brekdensowy 
Zawrót Głowy” mówi o tym, ze dzieci od miesiąca lipca będą mogły uczestniczyć  
w warsztatach breakdance / dzieci z terenów wiejskich i miejskich /, a wynikiem tych 
warsztatów będzie Turniej breakdance, który w piątek rozpocznie obchody „Dni Więcborka”. 
Oprócz miejscowych grup w Turnieju uczestniczyć mają podobne grupy z terenu całego 
województwa, a całość poprowadzona zostanie w obiekcie znajdującym się, w Lasku 
Miejskim. Piątkowy dzień zakończy występ Hiphopowego zespołu ELDO. Sobotnie 
świętowanie przeniesie się na płytę Stadionu Miejskiego, gdzie na dużej scenie zaprezentują 
się artyści lokalni, przewidziana jest tu również współpraca z Kołami Gospodyń Wiejskich,  
a w godzinach wieczornych odbędzie się koncert zespołu ENEJ. Natomiast po godzinie 20:00 
w sobotni wieczór przewidziana jest zabawa taneczna. Niedziela w zamyśle ma być typowym 
dniem rodzinnym  z licznymi atrakcjami dla dzieci. Zwieńczeniem ostatniego dnia będzie 
występ Haliny Frąckowiak z zespołem. Całość zakończy się ok. godz. 22:00. 

Radny Waldemar Kuszewski powrócił do tematu zasilania awaryjnego, który wypłynął  
w związku z pytaniem zadanym przez radnego Grabinskiego. Wnioskował, że zasilanie,  
o którym mowa, jest konieczne nie tylko wówczas kiedy wyświetlane są filmy ale również 
wtedy, gdy cokolwiek innego organizowane jest w sali kinowej.  
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Jeżeli sala kinowa jest całkowicie zaciemniona, a to dotyczy również imprez odbywających 
się w ciągu dnia. Dlatego też muszę szybko coś przedsięwziąć, żeby coś z tym fantem zrobić 
– mówiła Dyrektor MGOK.  
 
Rozumiem, że chodzi tu o względy bezpieczeństwa, zatem chodzi tu o wszelkie imprezy 
organizowane na Sali kinowej – radny Kuszewski.   
 
Niestety tak, ale jest pewne wyjście, które można zastosować tj. jeżeli sala jest poniżej 200 
osób, to zasilanie w ogóle nie jest potrzebne. W tej chwili jestem na etapie sprawdzanie 
różnych możliwości / można nap wystawić na jakiś czas krzesła /. Oczywiście jednak 
bezpieczeństwo jest dla nas najważniejsze i chcemy doprowadzić to do stanu używalności. 
Stad też, gdy pojawią się architekci wypowiedzą się, czy czekać na modernizację, czy coś już 
robić, ponieważ cała instalacja po prostu jest już stara – Dyrektor MGOK.   
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję i ogłosił dziesięciominutową przerwę w obradach. 
 
Po przerwie obrady wznowiono. 
 
Ad. 8 Sprawozdanie z działalności Rady Miejskiej za 2011 rok przedstawił Przewodniczący 
RM p. Józef Kujawiak. 
 
Sprawozdanie stanowi Załącznik  Nr 2 do niniejszego Protokółu / do wglądu w biurze 
RM / 
 
 
Ad. 9 Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej z realizacji planu pracy w roku 2011 przedstawił 
Przewodniczący Komisji p. Mariusz Wobszal. 
 
Sprawozdanie  stanowi Załącznik Nr  3 do niniejszego Protokółu / do wglądu w biurze 
RM / 
 
Ad. 10 Sprawozdania stałych Komisji RM przedłożyli ich Przewodniczący. 
 
• Komisja Budżetu i Finansów – Załącznik Nr 4 / do wglądu w biurze RM / 
• Komisja Rolnictwa /…/ - Załącznik Nr 5 / do wglądu w biurze RM / 
• Komisja Oświaty /…/ - Załącznik Nr 6 / do wglądu w biurze RM / 
• Komisja Zdrowia i Opieki Społecznej – Załącznik Nr 7 / do wglądu w biurze RM / 
 
Przewodniczący RM poprosił również, by kilka słów dotyczących realizowanych działań 
przekazał Przewodniczący Komisji doraźnej RM – Komisji Statutowej p. Stanisław 
Posieczek. 
 
Wywołany stwierdził, że zagadnienia, którymi zajmowała się Komisja statutowa w roku 2011 
dotyczyły głównie opiniowania  zmian wprowadzonych do statutów sołectw gminy 
Więcbork. 
 
Przewodniczący RM sugerował, by w przyszłości sprawozdania Komisji trafiały wcześniej 
do biura Rady, tak aby można było je wysłać łącznie z materiałami na sesję. Pozostali radni 
mieliby wówczas możliwość zapoznania się z nimi odpowiednio wcześniej i nie byłoby 
potrzeby przedstawiania ich szczegółowo na sesji. 
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Ad. 11 Projekt uchwały w sprawie uchwalenia statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Więcborku przedstawiła w zastępstwie Dyrektora MGOPS, kierownik Działu 
Pomocy Instytucjonalnej i Środowiskowej MGOPS p. Izabela Szmaglińska. 
 
Główna zmiana Statutu wywołana jest ustawa, która wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 
2012 roku tj. ustawa o wsparciu rodziny i pieczy zastępczej. Ustawa ta nałożyła na gminy 
olbrzymie obowiązki związane z uruchomieniem profilaktyki na rzecz rodzin z trudnościami 
opiekuńczo-wychowawczymi i podjęcia funkcji uruchomienia usługi, która nazywa się 
„asystent rodziny”. Wymogło to nałożenie na OPS olbrzymich zadań, które MGOPS chce 
wykonać profesjonalnie, a to wymagać będzie zmiany struktury organizacyjnej Jednostki. 
Wyodrębniono w tym zakresie nowy dział – dział Wsparcia Rodziny, który zajmie się 
realizację wspomnianej ustawy oraz ustawą o przemocy w rodzinie. Ponadto w jego gestii 
leżeć będzie obsługa Punktu Interwencji Kryzysowej i Gminnego Zespołu 
Interdyscyplinarnego. Drugim wyodrębnionym w statucie działem jest dział Organizacyjny, 
który zajmie się składnicą akt, wdrożeniem nowej instrukcji kancelaryjnej wraz z jednolitym 
rzeczowym wykazem akt, ustawą o ochronie danych niejawnych i ochronie danych 
osobowych. Ostatnią zmiana, która obejmuje statut jest wyznaczenie funkcji zastępcy 
dyrektora MGOPS w Więcborku. 
Jeżeli chodzi o wzrost zatrudnienia, to będą to dwie osoby – asystenci rodziny, na które Radni 
wyrazili zgodę. Osoby te będą zatrudnione na umowę o pracę w systemie zadaniowym 
elastycznym tzn., ze nie będą pracowały 0d godz. 7:00 – 15:00 ale wg potrzeb. Po godzinie 
15:00 będą pojawiały się w domach rodzin wymagających wsparcia i pomocy.  
Pani Szmaglińska ustosunkowała się również do stwierdzenia Przewodniczącego RM 
tytułującego ją Zastępcą Dyrektora MGOPS mówiąc, że funkcję ta obejmie dopiero od dnia  
1 lutego 2012 roku. 
 
Opinia Komisji Zdrowia i Opieki Społecznej – pozytywna 
Opinia Komisji Statutowej - pozytywna  
 
Pytań ze strony radnych nie było. 

 
Uchwalę podjęto jednogłośnie 

 
 
 
Ad. 12 Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na realizację w 2012 i 2013 roku przez 
Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Więcborku projektu systemowego  
w ramach Programu Operacyjnego kapitał Ludzki – Priorytet VII „Promocja Integracji 
Społecznej, Działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji, Poddziałanie 7.1.1 
Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki pomocy społecznej” omówiła 
również Kierownik Działu MGOPS p. Izabela Szmaglińska. 
 
Projekt tej uchwały związany jest z realizacją Projektu i aplikowaniem o środki zewnętrzne na 
ten właśnie cel. Środki te udaje się pozyskiwać już od 2008 roku. Zadanie tym razem 
przewidziane jest przewidziane przez instytucję wdrażającą na dwa lata. Koncepcja 
przewiduje jego realizację w roku 2012 i 2013, a wartość projektu jest olbrzymia 520.000,00 
zł. Pozwoli to na wprowadzenie nowych innowacyjnych form pomocy na terenie gminy 
Więcbork. Projekt składa się z II części pracy socjalnej i Programu Aktywności Lokalnej. 
Szansa dla Gminy jest w tym przypadku prestiż związany z prowadzeniem takiego Projektu, 
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gdyż tylko pięć gmin z terenu województwa Kujawsko-Pomorskiego nie przystąpiło do 
realizacji tego zadania.  
 
 
Opinia Komisji Zdrowia i Opieki Społecznej – pozytywna 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję.  
 
Radny Kazimierz Wilczyński  był zdania że tworzy się wiele Programów, do których trzeba 
dokładać środki własne, a z roku na rok budżet na potrzeby OPS rośnie. Programy 
realizowane są zazwyczaj  przez 2-3 lata, w przeciągu których społeczeństwo przyzwyczaja 
się do pomocy, a potem Program staje się zadaniem własnym Gminy lub też jego realizacja 
wygasa i ludzie pozostają sami sobie. Wygląda to tak, że przez jakiś czas się ludźmi 
opiekujemy, dajemy im „coś” , a potem zabieramy. Na jakie reakcje społeczeństwa można 
liczyć , skoro wpierw im się zaoferowało pomoc, a potem odebrało to „coś”, co w ich 
mniemaniu już się należy? Dlatego też zdaniem radnego należałoby się zastanowić nad tym, 
czy warto tyle tych programów realizować? Suma wsparcia jest pokaźna ale jeżeli 
przyzwyczaimy ludzi wyłącznie od brania to wychowamy społeczeństwo, z którego 
większość będzie na zasiłku, a mniejszość będzie pracowała. 
 
Radny Ireneusz Balcer zwrócił się o przekazanie Dyrektorowi MGOPS prośby dotyczącej 
przygotowania informacji o efektywności Programów realizowanych przez OPS  
z wykazaniem ilości osób, które po takich właśnie działaniach podejmuje pracę, a ilu 
ponownie w nich uczestniczy. Z tego co wie jest pewna liczba osób, które przewijają się   
w kolejnych Programach. 
 
Radny Mariusz Wobszal pytał z kolei, co jest przedmiotem tego Programu i jaki jest jego 
cel. 
 
Pani Szmaglińska rozpoczęła od  ustosunkowania się do wypowiedzi radnego 
Wilczyńskiego mówiąc, że radny ma rację w pewnych aspektach. Praca projektowa jest 
bowiem trudna, jest cykliczna – każdy projekt, przedsięwzięcie ma swój początek i koniec. 
Ma również swój harmonogram pracy, swoje cele, zadania i działania. Zdarza się tez to, na co 
radny wskazywał tj., że ludzie  dostają nadzieję, którą w pewnym momencie im się odbiera. 
Ten stan rzeczy jest jej znany, ale powstaje pytanie, czy jeżeli te rzeczy zauważa i o nich wie, 
to czy nie ma na to reagować w ogóle, czy jednak pisać projekty i pozyskiwać środki  
i inicjować jakieś zadania? Miejsko- Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Więcborku 
przyjął drugi wariant działania zakładający wykorzystanie możliwości i szans, jakie dają 
środki zewnętrzne. OPS zdecydował pozyskiwać pieniądze dla ludzi, by chociaż krótkotrwało 
poczuli, że ktoś o nich pamięta i ich wspiera. Po każdym Programie zostają osoby, które 
wykazują wyjątkową motywację do zmiany i jeżeli nawet jest to jedna osoba, to ona osobiście 
będzie dla niej pracować razem z kadrą MGOPS w Więcborku. Cyt.: „Miarą sukcesu nie jest 
liczba osób, które podjęły zatrudnienie w ramach Projektów realizowanych przez Ośrodek 
Pomocy Społecznej. Ja widzę o wiele większe efekty” – koniec cytatu.  Jak przykład 
wymiernych efektów działań projektowych Kierownik działu MGOPS podała realizację 
Projektu pn. „Jak cudnie być kobietą”, który przeznaczony był dla 12 kobiet z terenu gminy 
Więcbork. Uczestniczące w nim panie spotykają się do dziś w ramach tzw. grupy wsparcia bo 
nadal chcą się spotykać i wzajemnie spierać. Generalnie jednak każdy Projekt przynosi inne 
wymierne korzyści. Owszem, jest tak, że kończy się Projekt i wraz z nim środki na jego 
realizację ale nie kończą się jednak rezultaty, które można ocenić w jednym miejscu. One 
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trwają, rozwijają się przynosząc mniej lub bardziej mierzalne rezultaty chociażby w postaci 
coraz lepszych relacji z klientami. Co zaś tyczy się pytania o podejmowanie przez 
uczestników pracy, to Projekt, o którym mowa nie jest nastawiony na zatrudnienie, a na 
integracje społeczną i aktywizację społeczną. Zatrudnieniem zajmuje się Powiatowy Urząd 
Pracy i to są jego zadania i MGOPS nie zamierza wchodzić w czyjś zakres pracy. Może 
jedynie w tym zakresie współpracować z PUP, co na mocy zawartego porozumienia robi  
i współpraca ta układa się bardzo dobrze.  
W wypowiedzi wspomniano również o ewaluacji przygotowanej na seminarium 
podsumowujące Projekt, na które zaproszeni byli wszyscy radni. Wówczas też wskazywano 
na liczbę uczestników Projektu począwszy od 2008 r. w liczbie 4o kobiet, z których 14 na 
dzień dzisiejszy nie korzysta z pomocy OPS. Oznacza to zatem, że albo podjęły one pracę, 
albo rodziny usamodzielniły się na tyle, żeby z tej pomocy nie korzystać.   
Jeżeli natomiast chodzi o skład uczestników Projektu i to, że osoby się w nich powielają , to 
zasady organizacyjne Projektu przewidują jednorazowe uczestnictwo danej osoby ze 
wsparcia. Nie ma zatem sytuacji, kiedy osoba korzystała z propozycji i w momencie kolejnej 
edycji Projektu pojawia się ponownie. Tak opcja pojawia się w nieco innym wydaniu,  
a mianowicie kiedy OPS dostrzega ogromne zaangażowanie i zmotywowanie  podopiecznych 
do dalszego działania ściąga inicjatywy z lokalnego rynku / z Bydgoszczy, Mroczy / do 
Więcborka i te osobom, u których widoczna jest konieczność dalszej pomocy kwalifikuje się 
do kolejnej inicjatywy, i mają one dalsze wsparcie w innym Projekcie – nie Projekcie 
systemowym będącym przedmiotem projektu uchwały.  
Kontynuując wypowiedź p. Szmaglińska potwierdziła, że jest w stanie przygotować 
szczegółowa informację na temat aktywności wspierania. Dotychczas wsparciem objętych 
było 118 osób, a w 2012 – 2013 będzie to dodatkowa grupa. Wyjaśniła ponadto, że zasady 
Projektu systemowego, co roku się zmieniają. Co Roku Ministerstwo Rozwoju Regionalnego 
wydaje dokument – „Zasady przygotowania, realizacji i rozliczania projektów systemowych 
ośrodków pomocy społecznej” i MGOPS w Więcborku musi się do tych zasad dostosować. 
Zasady są trudne i skonstruowane dosyć szeroko, tak że  MGOPS w Więcborku może się  
w nie wpiąć   i wykorzystać swoje środki, możliwości,  zasoby w celu przygotowania oferty 
dla mieszkańców gminy Więcbork, która byłaby możliwa do skonsumowania przez nich. 
Projekt dzieli się na dwie części, pierwsza z nich to kontrakty socjalne / indywidualne umowy 
między klientem pomocy społecznej, a pracownikiem /. W kontrakt wpięte są tzw. narzędzia 
integracji społecznej złożone z 4 elementów: aktywizacji społecznej, zawodowej, edukacyjnej 
i zawodowej. Co roku MGOPS skupia się przede wszystkim na aktywizacji społecznej, nie na 
zawodowej uważając, że ten element przypisany jest PUP, gdyż cyt.: „ nie Ośrodek jest od 
tego żeby szkolić na wózek widłowy, bo to powinni otrzymać w biurze pracy” – koniec 
cytatu. Większy nacisk kładzie się natomiast na wspieranie kompetencji społecznych osób. 
Ośrodek zatrudnia w tym celu specjalistów typu: psycholog, doradca zawodowy, terapeuta  
ds. uzależnień. Kieruje się tą pomoc do ludzi, którzy mają problemy z punktualnością, 
motywacją, nie radzą sobie z wychowaniem dzieci i rozwojem osobistym, którzy również nie 
potrafią znaleźć się na obecnym rynku pracy ale wykazują chęć do zmiany tej sytuacji  . Są to 
osoby, które mają niewielkie kompetencje społeczne, w tym oczywiście osoby nadużywające 
alkohol, i takie które umiejętnie wykorzystują system prawa. Jednakże szara strefa jest tak 
rozwinięta, że trudno jest udokumentować, że ktoś zarabia, pracuje, a jak zarabia to jakiej 
wielkości są to kwoty?  
 
Przewodniczący RM pytał, czy MGOPS ma zagwarantowane w swoim budżecie środki  
w kwocie 25.000,00 zł./ wkład własny do Projektu /. 
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Kierownik Działu MGOPS  wyjaśniła, że oczywiście Projekt jest skonstruowany w ten 
sposób, iż niezbędny jest w jego realizacji wkład własny Gminy w wysokości 10,5 % / co 
roku taki sam/. Wartość Projektu określana jest przez Regionalny Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Toruniu i przy ustalaniu budżetu MGOPS jest to uwzględniane. Zatem nic 
więcej Gmina nie musi przekazywać ponad to, co już jest ujęte w budżecie jednostki. Wkład 
własny stanowić będą świadczenia opieki społecznej. 
 
Radny Wilczyński powiedział, że przedstawiona argumentacja być może trafiłaby do niego 
gdyby z roku na rok budżet MGOPS byłby widocznie niższy , a instytucja zatrudnia coraz 
mniej pracowników. W chwili obecnej natomiast wszystko to cyt.: „puchnie jak balon, który 
trzeba w końcu przebić” – koniec cytatu. Był zdania, że jeżeli do ludzi, którym się nie chce 
będziemy kierować coraz szerszą ofertę wsparcia nie zmienimy sytuacji na lepsze. Cyt.:  „Nie 
dawajmy tyle programów, żeby nie mieli takich możliwości, a wtedy pomoc społeczna 
powinna być mniejsza. Bo jeśli kos daje, to każdy chętnie bierze” – koniec cytatu. 
  
Radny Balcer skomentował to w ten sposób, że Pani Kierownik bardzo ładnie to zagadnienie 
przedstawia, ale w terenie ta wspomniana integracja wygląda zupełnie nie tak tzn. odbywa się 
w innych miejscach, przy innych budynkach itd. Nie chodzi oczywiście, by jednostka szkoliła 
podopiecznych na tapicerów, czy operatorów wózków widłowych, ale żeby odpowiednio 
zmotywowała ich do podjęcia pracy, nie do pukania o pomoc w postaci pieniędzy 
podatników. 
 
Na dzień dzisiejszy zatrudniamy 56 osób, to jest liczba szalona to wiem. Zatrudniamy te 
osoby w jednostkach podległych. Sami Państwo wiedza, że nie spoczywamy na laurach  
i otwieramy nowe jednostki. Środowiskowy Dom Samopomocy jest to jednostka zlecona 
utrzymująca się ze środków Wojewody, której pieniądze tak a propos są w budżecie MGOPS, 
zatrudnia 9 osób. Świetlica Środowiskowa w Więcborku – utrzymywana ze środków Gminy 
Więcbork zatrudnia 4 osoby. Dodatkowo realizujemy zadanie świadczeń rodzinnych  
i funduszu alimentacyjnego – są to zadania zlecone Gminie, finansowane ze środków 
Wojewody. To jest ponad połowa budżetu OPS w Więcborku. Dział zatrudnia 4 osoby. Dział, 
którym kieruje zatrudnia 14 osób na stanowisku opiekunki środowiskowej. One świadczą 
codziennie pracę w ponad 50 środowiskach, średnio dziennie na osobę przeznaczają 2 godz. 
To nie jest dużo jeżeli mamy tendencję , ze coraz więcej środowisk objętych pomocą  
w postaci usług opiekuńczych jest na terenach wiejskich. Są środowiska w Lubczy 
korzystające z usług opiekuńczych, są takie środowiska w Sypniewie. Przystępując do 
Projektu Systemowego Gmina wypełnia wymóg ustawy o pomocy społecznej – 1 pracownik 
socjalny na 2000 mieszkańców. W tym Projekcie pojawiają się pieniądze finansujące jedno 
stanowisko pracy. Na dzień dzisiejszy jest to 40.000,00 zł razem z pochodnymi. Nie 
przystępując do Projektu po pierwsze nie wypełniamy zadań ustawowych, a po drugie 
musimy niejako wyłożyć te 40.000,00 zł. Projekt pozwala bezpłatnie promować działalność 
Ośrodka pomocy Społecznej w Więcborku, bezpłatnie zatrudniać jednego pracownika 
socjalnego i podnosić prestiż MGOPS w Więcborku. Proszę Państwa zadania pomocy 
społecznej nie są przyjmowane z entuzjazmem – mówiła Kierownik Działu MGOPS. 
Podzieliła się również refleksją na temat serialu telewizyjnego przedstawiającego kulisy 
pary OPS, który przez środowiska związane z opieką społeczną został przyjęty negatywnie. 
Mówiła też, o tym, że w związku z wejściem w życie ustawy o przemocy nie ma tygodnia, by 
w Ośrodku nie spotykały się grupy robocze złożone z osób odpowiedzialnych za 
przeciwdziałanie temu zjawisku. Grupy te składają się z przedstawicieli szkół, służby 
zdrowia, ośrodka pomocy społecznej, kuratorów zawodowych. Podkreśliła, że praca   
w MGOPS nie należy do łatwych i osobiście jedyny sens tej pracy widzi w pracy Projektowej 
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tj. ograniczanie świadczeń finansowych na rzecz rozwoju działań Projektowych. Samo 
przygotowanie Projektu jest rzeczą trudna i wymaga przebrnięcia przez cały szereg absurdów 
takich jak chciałby „tłumaczenie się z koloru segregatora, czy użytego kleju”, ale codziennie 
dokonują niezbędnych zmian związanych z działalnością OPS, bo chcą  to robić dla 
mieszkańców gminy Więcbork widząc w pracy Projektowej realne szanse pomocy. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję przystępując do glosowania. 
 
Na sali 15 radnych 
 

Za przyj ęciem uchwały glosowało - 11 radnych 
Przeciwnych    - 1 radny 

Wstrzymało się od głosu  - 3 radnych 
 
 
Ad. 13 Projekt uchwały w sprawie ustalenia zasad i warunków korzystania z przystanków 
komun akcyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Więcbork przedstawił 
kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski. 
 
Projekt uchwały związany jest z wejściem w życie w roku ubiegłym nowej ustawy  
o transporcie zbiorowym, która w art. 15 mówi o tym, że uchwała Rady określa się przystanki 
oraz warunki korzystania z tych przystanków. Powstał nowy przystanek przy ul. Gdańskiej  
i te sprawy należało uporządkować. W załączniku Nr 1 ujęto wszystkie przystanki na terenie 
gminy Więcbork, których obecnie jest 33 / murowane, drewniane i wiaty /. Załącznik Nr 2 
określa natomiast zasady korzystania, które dotyczą PKS i lokalnych przewoźników. Pan 
Fifielski nadmienił, że na Komisji Rolnictwa /../ mówił również o możliwości pobierania 
opłat za korzystanie z przystanków.  Ustawa określa, że rada może podjąć taką uchwałę  
i pobierać taka opłatę w wysokości do 5 groszy za jedno zatrzymanie. Po sprawdzeniu jak 
wygląda to na terenie Polski okazało się, ze opłaty takie pobierane są w dużych miastach / 
Katowice, Rzeszów, Warszawa / mniejsze gminy odstępują od tych opłat. Na terenie naszej 
gminy jest to około 250 zatrzymań dziennie, co w przeliczeniu miesięcznym dałoby kwotę 
220,00 zł – 250,00 zł. od wszystkich przewoźników. Ponieważ jednak od dłuższego czasu 
obserwowana jest tendencja przewoźników do rezygnacji z niektórych połączeń dlatego też 
burmistrz proponuje, by uchwalić wykaz przystanków i określić zasady korzystania bez 
wskazania do poboru opłat. Do takiej propozycji przychyliła się też Komisja Rolnictwa /…/. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa /…/ - pozytywna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Szymon Grabinski zwrócił uwagę na to, że w materiale pojawiła się informacja  
o przystanku „Więcbork ul. Gdańska”. Pytał czy chodzi tu o nowo wybudowana zajezdnię,  
i czy lokalizacja jej ujęta jest rzeczywiście przy ul. Gdańskiej? 
 
Pan Fifielski podał, ze Przystanek, który został wybudowany w roku ubiegłym  
w uzgodnieniu z PKS Chojnice który obsługuje większość przejazdów przez Więcbork 
zlokalizowano, jako Przystanek na ul. Gdańskiej. Wynika to z faktu, że na tejże ulicy 
zlikwidowano dwa przystanki tj. przy sklepie P. Mizdalskich oraz przystanek na żądanie obok 
sklepu P. Cieślik. Aby nie zmieniać radykalnie rozkładów jazdy zmieniono jedynie 
lokalizację, a nazwę pozostawiono bez zmian. Zmiana każdej koncesji wiąże się z dużymi 
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kosztami dla PKS – jedna koncesja kosztuje 360,00 stąd tez ich prośba i prośba wydającego 
koncesje w wydziale komunikacji Starostwa powiatowego o pozostawienie tej samej nazwy. 
PKS Chojnice od nowego roku już korzystają z zajezdni, a Burmistrz wystąpił również  
z takim wnioskiem do pozostałych PKS informując jednocześnie, że teraz jest to  teraz 
przystanek główny. Od 1 lutego zajeżdżać będą tam również pozostali przewoźnicy,  
a dotychczasowy dworzec przy PKP będzie jedynie przystankiem na żądanie.  
 
Radny Grabinski dodał, że  wracał autobusem koszalińskim i ten również zatrzymał się już 
na nowy przystanku. 
 
Kierownik Referatu UM przyznał, że tak rzeczywiście już w większości przypadków jest ale 
oficjalnie będzie to funkcjonować od 1 lutego br. 
 
Radny Mariusza Wobszal  w imieniu mieszkańców Osiedla Słonecznego pytał, czy 
autobusy pospieszne będą zatrzymywały się również na przystanku przy ul Wyzwolenia, czy 
będą oni musieli czekać na nie przy przystanku na ul. Gdańskiej? 
 
Radna Grażyna Sowińska stwierdziła, że rzeczywiście pewna dezinformacja nastąpiła i ona 
sama doświadczyła jej skutków. Chodzi o to, że już wcześniej na którejś komisji padło 
pytanie do Burmistrza odnośnie przystanków i sugerując się odpowiedzią w styczniu 
oczekiwała na autobus warszawski, który niestety nie pojawił się na przystanku przy  
markecie „Biedronka”. Zdążyła jednak na niego dzięki temu, że została podwieziona 
samochodem na przystanek przy dworcu PKP, gdzie ten się zatrzymał, traktując to miejsce 
jago przystanek główny. Radna uważała, że na ten moment nie ma co oglądać się na pocztę 
pantoflową, czy informację PKS-u i do czasu ustabilizowania sytuacji, porozmawiać  
z przewoźnikami na temat tego ewentualnego zatrzymywania się przynajmniej na Dworcu 
PKP. Jedna rzecz to zamieszczenie ogłoszenia w prasie, druga to natomiast konieczność 
stosowania jakiegoś okresu przejściowego. 
 
Radny Wilczyński proponował, aby na dworcu PKP, gdzie dotychczas zatrzymywały się 
autobusy, ustawiono tablicę informującą o zaistniałych zmianach. Będzie ona sygnałem dla 
osób zainteresowanych, gdzie winni się udać na przystanek główny. 
 
Radny Grabinski zaznaczył, że w przypadku kursu do Warszawy mamy do czynienia  
z dwoma połączeniami, z których pierwsze jest około godz. 10:00, drugie o godz. 1:00  
w nocy. Pierwszy autobus zatrzymuje się przy markecie „Biedronka”, natomiast drugi zabiera 
pasażerów spod przystanku przy dworcu PKP. Jednakże każdy z tych kursów obsługiwany 
jest przez innego przewoźnika tzn. PKS Warszawa i PKS Koszalin. Z drugiej stron patrząc do 
1 lutego zostało już tylko kilka dni, więc  może rzeczywiście zamieścić jedynie jakąś 
informację. 
 
Pan Fifielski sytuacja jest o tyle skomplikowana, że tak jak wspomniał radny Grabinski, 
każdy kurs obsługiwany jest przez inne przedsiębiorstwo, a rozkład jazdy jest wspólny 
zamieszczany przez PKS Chojnice. Gmina nie może dać informacji do pracy dopóki nie 
zostaną zmienione rozkłady jazdy.  W momencie pełnego i ostatecznego uzgodnienia  
z przewoźnikami wszystkie  kursy zostaną przeniesione na ul. Gdańską. Natomiast kursy 
pospieszne oznaczone są na rozkładzie jazdy i jeżeli nie jest w nim wskazany na pewno się 
tam autobus nie zatrzyma. Na pewno jednak, kiedy sytuacja się unormuje – od 1 lutego będą 
informację zarówno na przystanku przy PKP oraz w lokalnej prasie. 
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Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
 
Ad. 14 Projekty uchwał dotyczące ustanowienia pomników przyrody omówił również  
p. Tomasz Fifielski. 
 
Oba projekty uchwał dotyczą tej samej sprawy. Wnioski dotyczące w/w procedury wpłynęły 
od Nadleśnictwa Lutówko, natomiast to, że ujęto to w projektach dwóch uchwal związane jest 
z terminem wpłynięcia wniosków. Pierwszy wniosek wpłynął pod koniec 2010 roku, drugi 
datowany jest pół roku później. Wykonano zatem w tym przypadku osobne uzgodnienia,  
w rezultacie i osobne projekty uchwał.  
 
Opinia Komisji Rolnictwa /…/ - pozytywna. 
 
Projekty nie wywołały dyskusji radnych 
 
 

I projekt uchwały – glosowanie   
 

uchwałę podjęto jednogłośnie 
 

II projekt uchwały – głosowanie 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Ad.15 Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Samorządu 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego przedstawił Skarbnik Gminy p. Władysław 
Rembelski. 
 
Burmistrz realizując uchwałę Rady Miejskiej dotyczącą budżetu na 2012 rok, która podjęta 
została w grudniu 2011 roku, przedkłada projekt pomocy finansowej udzielanej dla 
Samorządu Województwa w wysokości 123.343,00 zł, z przeznaczeniem na przebudowę 
chodnika w ciąg pieszo – rowerowy na ul. Pocztowej w Więcborku. odzwierciedlenie tego 
znajduje się w budżecie Gminy, w dziale 600, w załączniku wydatków ogólnych oraz 
załączniku zadań inwestycyjnych na 2012 rok. Skarbnik przypomniał również, że taka 
uchwała podjęta została na rok 2011 ale z przyczyn zależnych od samorządu Województwa 
nie została zrealizowana i przeniesiono ja na rok 2012. 
 
Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Kazimierz Wilczyński zapytał po której stronie będzie wyznaczony ten ciąg 
rowerowy. 
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Kierownik Referatu UM p. Michał B ąk odpowiedział, że ciągi te będą kontynuacją tego co 
już zostało wykonane przy okazji budowy ronda i ciąg ten po obu stronach ulicy przedłużony 
zostanie od wysokości wjazdu na teren liceum Ogólnokształcącego do przejścia dla pieszych 
przy Miejsko- Gminnym Ośrodku Kultury w Więcborku. Następnie z uwagi na zawężenie 
chodnika, ciąg przejdzie w dukt pieszy. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Ad. 16 Projekty uchwał w sprawie gospodarowania mieniem Gminy przestawił Kierownik 
Referatu UM p. Michał Bąk. 
 
a) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej  

w Runowie Krajeńskim. 
 
Nieruchomość oznaczona jest Nr ewidencyjnym 335/2, a jej powierzchnia wynosi 1657m². 
Projekt wskazuje sprzedaż działki w  formie bezprzetargowej na poprawę warunków 
zagospodarowania nieruchomości przyległej. Nieruchomość, o której mowa, graniczy 
bezpośrednio z nieruchomością p. Chrzanowskiego. W sprawie zakupu działki wpłynął 
wniosek osoby fizycznej p. Danuty Senskiej.  
 
Opinia Komisji Rolnictwa w tym również opinia Rady Sołeckiej Runowa Krajeńskiego – 
pozytywna.  
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Antczak potwierdził, że Rada Sołecka na swym posiedzeniu wyraziła pozytywną 
opinię w tej sprawie. Stwierdził również, że sugerowano, by działka sprzedana była za taka 
kwotę jak działka p. Chrzanowskiego. Pani Senska mieszka tam już 15 lat zagospodarowała tą 
działkę i takie rozwiązanie wydaje się być sprawiedliwe. Działki są wielkościowo takie same. 
 
Radny Waldemar Kuszewski chciał wiedzieć, czy dokonana została już wycena działki  
p. Chrzanowskiego? 
 
Pan Bąk odpowiedział, że jeszcze nie. Uchwałę podjęto pod koniec roku 2011 i na dzień 
dzisiejszy rzeczoznawcy nie dostarczyli wyceny tej nieruchomości. 
 
Radny Kuszewski odniósł się do wypowiedzi radnego Antczaka wskazującej, że decyzja 
Rady Sołeckiej mówi o sprzedaży działki za tą sama kwotę. Jego zdaniem wartość działki 
zależna jest od wyceny rzeczoznawcy i ta ostatecznie decydować będzie o jej cenie nabycia. 
 
Powyższe potwierdził p. Bąk. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 

 
Uchwałę podjęto jednomyślnie 
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b) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonej  

w Więcborku. 
 
Przedmiotowy projekt dotyczy sprzedaży w drodze przetargu ustnego nieograniczonego 
działki budowlanej o nr ewidencyjnym 224 o powierzchni 1140m² objętej miejscowym 
planem zagospodarowania przestrzennego z przeznaczeniem na zabudowę mieszkaniową 
jednorodzinną. W sprawie nabycia tej nieruchomości wpłynął wniosek osoby fizycznej  
p. Stanisława Baryły zamieszkałego w Sośnie. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa /… / - pozytywna.  
 
Radni nie wnieśli uwag 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Ad.  17 Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały dotyczącej opłaty targowej omówił 
Skarbnik Gminy p. Władysław Rembelski. 
 
Skarbnik Gminy przypomniał, że uchwała w wprawie opłaty targowej został już przez Radę 
podjęta, jest ona również opublikowana w dzienniku Urzędowym i realizowana. Jednakże   
z uwagi na fakt, że w Polsce odnotowano przypadki, gdzie jedna osoba wykupywała  
wszystkie stanowiska na targowisku, co nie jest zgodne z prawem / kwota dla jednej osoby 
przekroczyłaby kwotę maksymalna/, Regionalna Izba Obrachunkowa wystąpiła  
o wprowadzenie  w tych uchwałach punktu dotyczącego maksymalnej kwoty. 
 
Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna.  
 
Pytań ze strony radnych nie było. 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Ad. 18 Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2012 przedstawił 
również Skarbnik Gminy Więcbork. 
 

Zmian dokonano na podstawie pisma MGOPS w Więcborku nr DFA.3011.1.2012 z dnia 19 
stycznia 2012r. dotyczącego zmian planu wydatków związanych z wejściem w życie z dniem l 
stycznia 2012r. rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 28 grudnia 201 Ir. zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie szczegółowej klasyfikacji dochodów, wydatków, przychodów  
i rozchodów oraz środków pochodzących ze źródeł zagranicznych poprzez dokonanie zmian 
w związku z koniecznością ujmowania wydatków na wspieranie rodziny, zgodnie z ustawą  
z dnia 9 czerwca 2011 r. o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej, m.in. na asystentów 
rodziny i rodziny wspierające w nowym rozdziale 85206. 

 

Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna 
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Pytań ze strony radnych nie było 

 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Ad. 19 Odpowiedzi na interpelację i zapytania radnych.    
 
Burmistrz powiedział, że uwagi na fakt, że interpelacje złożone przez radnych wymagają 
sprawdzenia, ustosunkuje się do nich na kolejnej sesji.  
 
 
Radny Waldemar Kuszewski był zdania, że  o ile odpowiedzi na dwie zgłoszone przez 
niego interpelacje można poczekać do kolejnej sesji, o tyle wyjaśnienie dotyczące wypłaty 
dodatkowych wynagrodzeń rocznych jest dosyć ważna i pilna. Dlatego też chciałby na to 
zadane przez siebie pytanie usłyszeć odpowiedź już w tej chwili. Oczywiście, o ile jest to 
możliwe. 
 
Od 1 lutego, tak jak mówił radny Kuszewski, wchodzą nowe stawki stawek ZUS, dlatego  
w miesiącu styczniu wypłacone zostało dodatkowe wynagrodzenie roczne dla pracowników 
administracji i pracowników Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. Jeżeli chodzi  
o oświatę jestem dzisiaj po rozmowach z Panem Dyrektorem i pracownikami BOOS  
i uzgodniliśmy, że wszyscy pracownicy biura pracują całą sobotę i niedzielę. Mam nadzieję, 
że do poniedziałku zdążą przygotować listę dla wszystkich pracowników naszej oświaty,  
a moja rolą będzie to, by do trzydziestego znaleźć na to środki – wyjaśnił Skarbnik Gminy. 
 
Radny Kuszewski poprosił, by może już po dokonaniu wypłat, przekazać informacje jaką 
kwotę w wyniku tej operacji udało się zaoszczędzić. 
 
Proszę Państwa nie liczyłem dokładnie tej kwoty ale podejrzewam, że będzie to kwota około 
40.000,00 zł – mówił Skarbnik Gminy. 
 
Ad. 20 Wolne wnioski i informacje. 
 
W tej części obrad Przewodniczący RM poinformował, że zgodnie z prośbą Starosty 
Powiatu, dotycząca wyrażenia przez Radę Miejską w Więcborku stanowiska w kwestii 
utworzenia gimnazjum przy Liceum Ogólnokształcącym w Więcborku, temat ten poruszony 
został na poszczególnych Komisjach RM. Jednakże na Komisji Budżetu i Finansów padła 
propozycja, by zorganizować spotkanie połączonych Komisji i wypracować w tej kwestii 
wspólna opinię.  Pan Kujawiak zaapelował zatem do przewodniczących Komisji Oświaty …/, 
budżetu /…/ i Rolnictwa o ustalenie daty, zakresu i listy osób zaproszonych, by to spotkanie 
można było zorganizować jak najszybciej.  
 
Ponadto Przewodniczący RM poinformował Radę o złożeniu przez radną Beatę Lida  
rezygnacji ze stanowiska Wiceprzewodniczącej Rady Miejskiej odczytując jednocześnie treść 
oświadczenia.  
 
Oświadczenie radnej stanowi załącznik Nr 8 do niniejszego Protokółu / do wglądu  
w biurze RM / 
 



18 
 

Radny Jan Antczak korzystając z obecności na sesji radnego Sejmiku Województwa 
zapytał, co na forum tego organu dzieje się w sprawach rolniczych. 
 
Pan Witkowski z ubolewaniem stwierdził, że z uwagi na względy zdrowotne przez jakiś czas 
był wyłączony z czynnego udziału w pracach Rady i Komisji i swoją wiedzę na temat tego, co 
się tam dzieje czerpał z protokołów, rozmów z kolegami radnymi. Miał nadzieję, że zostanie 
Przewodniczącym Komisji Rolnej, a takie były założenia, ale to pod wpływem oporu PSL, 
który był przeciwny obsadzeniu tego stanowiska członkami PIS –u, nie udało mu się tej 
funkcji objąć. Są też już pierwsze negatywne skutki tych posunięć, a mianowicie chociażby 
to, że nie udało się przeforsować wzrostu dotacji na Spółki Wodne. Radny Sejmiku 
wspomniał też o wystąpieniach rolników zajmujących się hodowlą trzody chlewnej, które nie 
zyskały aprobaty radnych i pozytywnym odbiorze stanowiska - prośby tytoniarzy w kwestii 
wycofania propozycji Rządu, że udział polskiego tytoniu w papierosach ma wynosić zamiast 
70 % , 10 %. W naszym regionie utrzymuje się z tego ok. 60 tys. ludzi. Chcąc niejako 
wzmocnić swój głos na forum Komisji Rolnej poprosił kolegę, by ten zrezygnował z Komisji 
Środowiska i wsparł go w Komisji Rolnej. Wspólnie zatem  rozmawiają z Przewodniczącym 
o kierunkach działań, które wzmacniałyby rolnictwo . Nie udało się zwiększyć dochodów 
własnych Sejmiku na wydatki rolne, które opiewają na ok. 2% dochodów własnych. 
Marszałek zapowiedział oszczędności wskazując jednocześnie cztery działy tych 
oszczędności. W swojej wypowiedzi radny Sejmiku poruszył też zagadnienia związane  
z opornym rozliczaniem inwestycji przez Urząd Marszałkowski, które dotyczą np. 
sąsiedniego Sępólna, Tucholi, czy Koronowa. Jeżeli chodzi o politykę spójności to  wie, że 
rolnictwo winno wziąć w niej większy udział ale generalna tendencja jest taka, by pieniądze 
przeznaczać na rozwój większych miast.   
 
Radny Antczak ponownie zabierając głos, pytał jakie głosy padają w temacie budowy 
biogazowi, czy elektrowni wiatrowych. 
 
Z punktu widzenia pana marszałka mamy sytuację jasną. Mamy wyznaczone miejsca pod 
budowę siłowni wiatrowych / stosowne mapki /. Co do biogazowi sprawa jest otwarta- jest 
zielone światło – odpowiedział p. Witkowski.  
 
Jako kolejny glos zabrał Wicestarosta Powiatu p. Henryk Pawlina, który podziękował  
Przewodniczącemu RM  za zaplanowane spotkanie Komisji w temacie utworzenia gimnazjum 
przy LO w Więcborku. Przekazał też informację o tym, że LO w Więcborku, jak również inne 
powiatowe szkoły średnie, na mocy porozumienia zawartego z Dyrektorem Wojskowej 
Akademii Technicznej brało udział w konkursie zewnętrznym z matematyki z którego 
najlepsi uczniowie mogą wziąć udział w wewnętrznym egzaminie z matematyki  
w Wojskowej Akademii Technicznej w Warszawie i uczniowie więcborskiego LO wypadli 
najlepiej. Kontynuując wystąpienie powiedział, że Rada Powiatu dokonała przesunięć  
budżetowych związanych z dofinansowaniem funduszu wsparcia Policji. Fakt ten daje 
możliwość podpisania porozumienia z Wojewódzką Komenda Policji na kwestie użytkowania 
wagi do ważenia pojazdów usytuowanej przy więcborskim rondzie. Porozumienie to szeroko 
reguluje możliwości tego wsparcia i poprzez ten fakt policjanci w ramach dodatkowych służb 
będą wespół z pracownikami Zarządu Drogowego będą realizować zadanie związane  
z ważeniem. Pan Pawlina zapewnił, że będzie szeroko rekomendował / mając na uwadze, że 
miejsce położenia wagi jest jedną ze strukturalnych części przebudowy ronda / potrzebę 
kontroli pojazdów  ponad normatywnych na wszystkich kategoriach dróg, nie wyłączając  
z tego oczywiście dróg gminnych. 
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Przewodniczący RM podziękował za przekazane przez przedmówcę informacje, zwłaszcza 
tą dotyczącą środków, jakie pozyskiwane są w ramach ważenia samochodów 
ponadnormatywnych. Sprawy te poruszane były przez radnych RM w Więcborku i wyrażały 
pewne zaniepokojenie, co do faktu, że środki te zasilają póki co jedynie budżet powiatu. 
Zasadą jest bowiem to, że w zależności na jakiej drodze pojazd zostanie zatrzymany / droga 
gminna, powiatowa, czy wojewódzka / tam trafiają pieniądze z nakładanych kar. Wyraził przy 
tym nadzieję, że zapewnienia Wicestarosty w tym względzie się potwierdzą, a jeżeli tak, to na 
pewno samorządy dojdą do porozumienia. 
 
Radny Kuszewski odnosząc się do wypowiedzi p. Pawliny cieszył się, że użył on 
sformułowania „naszego ogólniaka” wierząc, że nie było ono wypowiedziane z punktu 
widzenia Starosty ale przede wszystkim mieszkańca gminy Więcbork. Natomiast  
w odniesieniu do oświadczenia złożonego przez radną  Beatę Lida zaproponował, by 
rozważono nie powoływanie drugiego wiceprzewodniczącego Rady ze względów 
oszczędnościowych. Jeżeli zaś chodzi o oszczędności z tytułu wypłaconych „trzynastek”  
ok. 40.000,00 zł, wnioskował przeznaczyć je również na realizację projektu „Moje boiska 
ORLIK 2012” 
 
Burmistrz Wi ęcborka , z racji omawianych na ostatnich Komisjach RM  kwestiach 
dotyczących LO w Więcborku, którego przyszłość niejako przez Starostę została „wciśnięta” 
w ręce Gminy Więcbork, prosił by obecni na sali Radni Rady Powiatu z terenu Gminy 
Więcbork powiedzieli, czy podjęli i jakie podjęli kroki w celu  ratowania tej Placówki / 
oprócz opcji scedowania tego zadania na Gminę Więcbork /.  
 
Wicestarosta najpierw zwrócił się od radnego Kuszewskiego mówiąc, iż cieszy się że po raz 
kolejny odczytał on jego intencje. Następnie  odpowiedź skierował do Burmistrza Więcborka 
stwierdzając, że oczywiście dużym uproszczeniem byłoby ze strony Starostwa, gdyby w tym 
temacie zwrócił się tylko do Giny Sępólno i Gminy Więcbork. Niezależnie bowiem od tego 
jeszcze jesienią podjęte zostały rozmowy z Wyższą Szkoła Bydgoską na temat możliwości 
zagospodarowania  Ogólniaka. Na  dzień dzisiejszy nie ma jeszcze w tej sprawie odpowiedzi 
Kanclerza WSB. Zarówno lokalizacja miasteczek, jak też ilość mieszkańców nie jest w tym 
przypadku zachęcająca, a decydujące jest tu ilość osób zainteresowanych studiowaniem  
w systemie ustawicznym lub zaocznym aby ta szkoła „na siebie zarobiła”. Ta kwestia 
pozostaje nadal otwarta. Niezależnie od tego czynione są wszelkie ruchy związane  
z analizą ekonomiczną funkcjonowania szkoły ale niewątpliwie pod katem tego by szkoła ta 
zachowała  w pełni swoją autonomię. Sam jest tego zdania, że LO powinno zachować swoją 
autonomię wraz z tradycją, sztandarem i jest to bezdyskusyjne. Problem jest jednak innego 
rodzaju i dotyczy on zarówno oświaty samorządowej gmin, jak i powiatów w całej Polsce, 
które zmuszone są likwidować szkoły na swoim terenie. Związane jest to poniekąd  
z funkcjonowaniem Karty Nauczyciela, która nie przystaje do warunków funkcjonowania 
samorządu. Odwołał się tu do konieczności wyrównywania średnich płac nauczycielom tzw. 
„czternastki”. W dalszej części mówił o ustawie  nowelizującej system oświaty, który od 
przyszłego roku szkolnego likwiduje technika uzupełniające wieczorowe/. Taki zabieg uderzy 
w sypniewskie technikum, które prowadzi zajęcia tego typu i są zainteresowani, którzy w ten 
sposób uzupełniają edukację. Pytanie zatem po co niszczyć coś co funkcjonuje dobrze? 
Wracając do głównego wątku wypowiedzi stwierdził, że arytmetyki nie da się ominąć  
i malejąca liczba absolwentów kończących gimnazja / ok. 490 uczniów  w ubiegłym roku, za 
trzy lata będzie ich 447 / z których dodatkowo pewien procent kontynuuje naukę poza gminą, 
czy powiatem, na pewno przekłada i będzie się przekładał na trudną sytuacje w tym 
względzie. Jesienią ubiegłego roku przyzwolono na funkcjonowanie 6 oddziałów w LO i uczy 
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się tam 153 uczniów, co oznacza że za 30 „brakujących” trzeba zapłacić. Cieszy przy tym, że 
jakość kształcenia nie szwankuje. Jeżeli jednak nie dokona się konkretnych ruchów w tym 
roku, bardzo małe szanse są na zrobienie czegokolwiek w kolejnych latach. Na dzień 
dzisiejszy wielu radnych powiatowych skłania się ku opcji połączenia LO z Zespołem Szkół 
Zawodowych w Sępólnie i możliwość połączenie LO z zespołem Szkół Ekonomicznych  
w Więcborku z pełną autonomią LO. Czy ta opcja zwycięży?, trudno przewidzieć. 
 
Burmistrz Wi ęcborka  zauważył, że „tąpnięcie”, o którym mówił p. Pawlina niewątpliwie 
grozi oświacie samorządowej Gminy Więcbork, jeżeli przychylimy się do tego, do czego 
„serdecznie nas nakłania Starosta” i wyprowadzimy ze struktury naszych szkół chociażby 
cząstkę dzieci. Nadto zwrócił się do Przewodniczącego Komisji Oświaty /…/ rady powiatu  
p. Andrzeja Chatłasa z pytaniem, czy dokonywana była analiza wyników i poziomów 
nauczania LO sępoleńskiego i LO więcborskiego? Uzasadnił, że pytanie to zadaje dlatego, iż 
na jednym ze spotkań u Starosty padło stwierdzenie o utworzeniu jednego oddziału LO  
w momencie zbyt małej ilości zainteresowanych. Zaś na pytanie Burmistrza, gdzie 
ewentualnie ten oddział by otwarto, na co odpowiedziano że w Sępólnie. Powiedział 
wówczas, że z jego stanu wiedzy wynika, iż poziom nauczania w Więcborku jest wyższy 
dlatego też teraz chciałby  poznać argumentację dla takiego rozwiązania. 
 
Wywołany do odpowiedzi p. Chatłas   wskazał, że są pewne dane którymi można się w tej 
ocenie posłużyć i do takowych należą  analizy wyników egzaminów maturalnych, które 
dokonywane są na poziomie Rady Powiatu i Komisji Powiatu. W tym zestawieniu obie 
szkoły wypadają mniej więcej tak samo. Poza tym jest pewien ogólnopolski miernik, w jego 
ocenie dosyć wiarygodny, a mianowicie ranking szkół ponad gimnazjalnych prowadzony 
przez „Perspektywy” i „Rzeczpospolitą”. Metodologia jest następująca: 30% matura 
podstawowa, 35 %matura na poziomie rozszerzonym, 30% olimpiady i konkursy firmowane 
przez państwowe instytucje oświatowe. Klasyfikowanych jest tam na poziomie kraju 400 
liceów, na poziomie województwa 50 liceów. Jeżeli chodzi o tegoroczny ranking 2012, to 
niestety ani LO w Więcborku, ani LO w Sępólnie nie w tej pierwszej 50 –tce województwa 
się znalazło. Natomiast w rankingu roku ubiegłego LO w Więcborku było na miejscu 44 , 
sępoleńskiego nie było. Wspomniał też, że Technikum w Sypniewie zmieściło się w rankingu 
techników na miejscu 197 /200 w kraju, w powiecie miejsce 11 i 14 miejsce technikum 
Ekonomicznego. W zeszłym roku nie było w tym rankingu techniku sępoleńskiego. W tym 
roku ranking rozszerzono do 50 i technikum więcborskie jest na 26 miejscu, a sępoleńskie 
Technikum jest bodajże dziesięć miejsc niżej. Radny  powtórzył też, że na chwile obecną  
w Radzie Powiatu żadne wiążące decyzje. Jeden z rozpatrywanych wątków został już 
przedstawiony przez Wicestarostę, a oprócz tego dwóch radnych optuje zdecydowanie za 
likwidacją LO w Więcborku / radny Fijałkowski z Kamienia i radny Maziarz / .   
W swojej wypowiedzi skupił się również na pomyśle utworzenia gimnazjów przy Liceach 
prowadzonych przez powiat, mówiąc że jest on autorskim pomysłem Starosty Tomasza 
Cyganka i tak on funkcjonuje. Nie jest to  pomysł Zarządu Powiatu i nie jest on 
zaopiniowany, czy poparty żadną uchwałą Rady Powiatu/ Komisji Powiatu, ale jednocześnie 
nie został on oprotestowany przez żadne gremium. W momencie, kiedy idea ta wypłynęła, 
udał się do Przewodniczącego RM w Więcborku p. Kujawiaka z pomysłem na „odwrócenie 
tego pomysłu”. Pomysł ten bardzo skomplikował środowisko nauczycielskie w Więcborku, 
ale osobiście rozumie ich obawy. Uważa też, że LO w Więcborku założone w 1948 roku 
przez obywateli tego miasta, jako liceum niepubliczne, które starało się i osiągnęło w końcu 
status szkoły publicznej, jest bardzo istotnym dobrem kulturowym. Nie jest tu ważne, czy ono 
jest powiatowe, czy gminne, trzeba się wspólnie zastanowić nad tym, aby to liceum pod tą 
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swoja firmą zostało. To jak zostanie to przeprowadzone zależy wyłącznie od mądrości 
decydentów. 
  
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Więcborku oraz Radna Rady Powiatu p. Iwona 
Bonecka stwierdziła, że przedmówca najpiękniej jak można przedstawił cala istotę sprawy  
i pozostaje jej tylko się po tymi słowami podpisać. Kontynuując powiedziała, że chciałby się 
odnieść do  sytuacji, jaka miała miejsce na posiedzeniu Komisji Oświaty /…/, kiedy to 
całkiem niespodziewanie stało się tak, że radni przegłosowali koncepcje utworzenia tej klasy 
gimnazjalnej przy LO w Więcborku. W jej odczuciu w całej sprawie należy rozgraniczyć 
dwie zasadnicze rzeczy. Pierwsza to sprawa wspólna – utrzymanie LO w Więcborku, a druga 
– szukanie oszczędności w oświacie  powiatowej. W stanowisku wyrażonym przez radnych 
podczas wspomnianego głosowania nie tyle chodziło o autentyczne utworzenie tej klasy 
gimnazjalnej, ile o oddaniem głosu i w tym kontekście należy to przyjąć za pozytyw.  Odbiera 
to jako początek dobrego i przyjaznego klimatu dzięki, któremu uda się rozwiązać problem 
LO Więcborku. Co zaś do rozwiązań, jakie  szuka się w powiecie, to Starosta podał jedno tzn. 
połączenie szkół – utworzenie zespołu, choć sama jest zdania, że utrzymanie tożsamości   
i odrębności LO możliwe jest beż połączenia. Oszczędności można znaleźć w zupełnie inny 
sposób np. poprzez wprowadzenie zespołu obsługującego szkolnictwo ponad gimnazjalne, 
które dałoby oszczędność w postaci 12 pełnych etatów. Daje to olbrzymie pieniądze, takie 
które na oświatę powiatową brakuje. Zatem według niej jest to pomysł godny forsowania, zaś 
sprawa utrzymania LO w Więcborku to nie jest sprawa jedynie powiatu cyt.: „ Jest to sprawa 
głównie nasza i naszej gminy. Jest to bez wątpienia wielkie dobro tego miasta i wszystko, co 
się wiąże z istnieniem tej szkoły powinno głęboko nam wszystkim leżeć na sercu. Sądzę, że to 
co się wszystko dzieje, te dyskusje są początkiem tworzenia przyjaznego klimatu. Gdzieś tam 
w marzeniach mam coś takiego, myślę że powinno być honorową sprawą dla Gminy aby ta 
szkoła istniała i w marzeniach, gdzieś tam głęboko, mam taką koncepcję, że byłoby idealna 
rzeczą gdyby Gmina umiała powiedzieć – my tą szkołę poprowadzimy i poprowadzimy bo 
jest dla nas bardzo ważna” – koniec cytatu. 
 
 
Przewodniczący RM  przyznał, że w temat utworzenia klasy gimnazjalnej przy LO  
w Więcborku został wprowadzony kilka miesięcy temu przez radnego Powiatu p. Chatłasa. 
Natomiast tym, co go w ostatnim czasie zaskoczyło był to, że podczas Komisji Oświaty /…/,  
i Komisji Budżetu, kiedy sprawę te omawiano pojawiła się kwestia ratowania LO, bo ono 
przeznaczone jest do likwidacji. Trudno było mu w to uwierzyć, gdyż uważa, że Liceum  
w Więcborku było, jest i będzie funkcjonowało. Wypowiedzi, które usłyszał dziś, utwierdzają 
go w tym przekonaniu. Nie widzi w Powiecie ludzi, którzy nie myśleliby perspektywicznie  
i już dziś, czy za rok wywoływali uchwałę o likwidacji tej Palcówki. Dobrze się stało, że 
Burmistrz Więcborka zapytał o te sprawy, bo okazuje się, że rozpatrywany jest nie tylko 
wariant utworzeniem klasy gimnazjalnej przy LO ale również inne alternatywy, przy 
zachowaniu autonomii Ogólnika, jago tradycji itd. Poszukiwanie rozwiązań ekonomicznych 
jest nie tylko w sferze działań Powiatu, bo i Gmina Więcbork takowych poszukuje  
i poszukiwać będzie. Jeżeli jednak Powiat zdecydowałby się na likwidację szkoły, to Gmina 
„przejmie pałeczkę” i to ona pomyśli o tym, by Liceum było  ale nastąpi to dopiero wówczas, 
gdy Powiat stanie się bezsilny i powie, że szkołę likwiduje. Gmina Więcbork pod względem 
wielkości jest zaraz po Sępólnie i osobiście uważa, że Powiat takiego ciosu nie wprowadzi  
w odniesieniu do LO w Więcborku.  Dylematy oświatowe związane z demografią  
i wynikającym wprost z niej czynnikiem ekonomicznym to też sfera problematyki, z którą 
również boryka się Więcbork. Ilość uczniów w szkołach gminnych maleje, a wraz z nimi 
wielkość subwencji przy niezmiennych kosztach utrzymania obiektów oświatowych, zatem  
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i Gmina Więcbork musi pewne rozstrzygnięcia podejmować. Kończąc wypowiedź zaznaczył, 
że pomimo wszystko wypowiedzi, które dziś padły z ust Wicestarosty, Przewodniczącego 
Komisji Oświaty /…/ Rady Powiatu oraz radnej rady Powiatu p. Boneckiej podbudowały jego 
przekonanie o tym, że  nie jest tak źle, jak się to przedstawia, a informacja, która dotyczy 
likwidacji do swego rodzaju „szantażyk” nie mający poparcia w rzeczywistości.  
 
Wicestarosta podsumowując powyższe zaznaczył, że nigdy nie pojawił się pomysł i nie 
pojawi temat likwidacji Ogólniaka. Być może ktoś tego typu rzeczy takie formułuje złośliwie. 
Swego czasu, kiedy ważyły się losy szpitala, też ktoś sugerował, że najlepiej przenieść go do 
Sępólna. Teraz mamy wielu fałszywych obrońców szpitala w Sępólnie. Niejednokrotnie sam 
musiał bronić godności pracowników szpitala narażając własne oblicze, a obrywało mu sięga 
to na różnych forach. Nie ma mowy o likwidacji LO w Więcborku, mówi się jedynie  
o różnych próbach, alternatywach po to by budżet oświaty spiąć.  Rozwijając temat 
wspomniał, ze wspólnie z szefową powiatowej oświaty był u Burmistrza Kcyni, gdzie 
samorząd gminny skupia i oświatę  gminną i powiatową. Połączono tam szkołę licealną ze 
szkołą zawodową i gimnazjum. Zdziwił natomiast fakt, że zlikwidowali oni strukturę 
pośrednią, jaka jest biuro obsługi oświaty. W innych gminach te biura są potrzebne, bo mają 
one bardziej rozproszoną siatkę nauczania i inne kompetencje, których powiat nie ma. Jako 
radny jest zatem zadnia, że tworzenie zespołu z dyrektorem dla sześciu jednostek 
oświatowych nie byłoby posunięciem rozsądnym. Poza tym odcinając Dyrektorów szkół od 
księgowości i innych istotnych spraw pogłębiłby się inny przypisywany dyrektorom szkół 
problem, mianowicie zarzucany dość często brak kreatywności. Wypowiedź skwitował 
stwierdzeniem, że jeżeli samorządy będą sobie pomagać i dzielić się tymi trudnymi 
propozycjami los LO w Więcborku pozostanie nie zagrożony. Wystarczy pewne rzeczy robić 
mądrze skutecznie i po partnersku.  
 
Radny Sejmiku Województwa mówił o tym, że od kilku lat obserwuje się bardziej lub mniej 
udane racjonalizację wydatków na oświatę. Sytuacja kształtuje się w zależności od ilości 
uczniów, dlatego też w czasie kiedy był „wysyp maturzystów, jak grzyby po deszczu 
powstawały niepubliczne szkoły wyższe. Wiadomo również, że w wyniku reformy oświaty 
każdy samorząd powiatowy dążył do tego, żeby zatrzymać dzieci na swym terenie tworząc 
różne szkoły, z różnym efektem nawet kosztem zaniżania poziomu. W dalszej części 
wypowiedzi wskazał na różnice pomiędzy funkcjonowaniem biur obsługi oświaty  
w samorządach, w tym na elementy, które sprawiają, że struktury te sprawdzają się w Gminie, 
a w powiecie już niekoniecznie. Sam nie jest zwolennikiem obrony „do ostatniej cegły” 
imienia szkoły ale wypracowania takiego poziomu szkoły, by nasza młodzież nie uciekała 
tylko kontynuowała w nich naukę. Jeżeli stworzy się elitarne liceum, to przyciągnie się 
uczniów z innych środowisk, a przynajmniej zatrzyma się tych którzy odchodzą. W tym 
zakresie należy podejmować decyzje, które służą oświacie. Utworzenie gimnazjum przy 
ogólniaku spowoduje upłynnienie dzieci z innego środowiska / w ramach jednej gminy, bo 
ilości dzieci nie zwiększymy /. Wyjściem jest funkcjonowanie zespołu z elitarnym 
ogólniakiem, który przywraca renomę. Jeżeli tego nie zrobi szkoda podejmować 
jakichkolwiek czynności.  W obliczu nowych założeń oświatowych i niżu demograficznym,  
z jakim mamy do czynienia, istnieje też inne zagrożenie tzn. obrona LO za wszelką cenę 
może spowodować całkowite wyeliminowanie centrum ekonomicznego. Wobec tego pytanie 
należy postawić szerzej cyt: „Jak mamy budować szkolnictwo ponad gimnazjalne  
w Więcborku aby ono przetrwało i było zachętom dla całego środowiska obok” – koniec 
cytatu. Kończąc radny poprosił o zaproszenie go do rozmowy w temacie szkół. 
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Radny Szwochert  pytał, jak  mają się zapewnienia Przewodniczącego RM o tym, że na sesji 
nie będzie mowy o  liceum. Po co organizować dodatkowe spotkanie sokoro zostanie 
powiedziane już wszystko. Powiedział również, iż nie jest takim optymistom co do tego, że 
Ogólniak był i będzie, bo co w sytuacji kiedy w naborze będzie tylko 15 uczniów?   
Kto wówczas szkołę przejmie Gmina, czy Powiat? 
 
Przewodniczący RM tłumaczył, że dyskusją wynikła w zasadzie spontanicznie. Uznał, że 
skoro w obradach uczestniczy Wicestarosta, Przewodniczący Komisji Oświaty /…/ Rady 
Powiatu i Dyrektor Szkoły Podstawowej, to są oni zainteresowani naszym stanowiskiem 
odnośnie tematu szkół.  
 
Burmistrz Wi ęcborka również sobie przypisał wprowadzenie małego zamieszania poprzez 
zadanie konkretnych pytań, a pytał nie bez kozery, chcąc jeszcze przed planowanym 
spotkaniem połączonych Komisji RM poznać stanowisko i zamiary Powiatu. 
 
Tym akcentem obrady zakończono. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej słowami „zamykam obrady piętnastej sesji Rady Miejskiej 
w Więcborku” zamknął obrady.    
 
 
Prot. I. Mrozek 
 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej  
                                                                                                 w Więcborku 
 
                                                                                       /-/   mgr inż.. Józef Kujawiak  


